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Köszöntők 

 

Jászai Menyhért – alpolgármester, Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata 

Alpolgármester úr tájékoztatta a jelenlévőket a Foglalkoztatási Paktum projekt 2017. évi 

rendezvényeiről, az eddig meghozott döntésekről, ezzel az ülést megnyitotta.  

 

Dr. Polgári András – főigazgató, Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kormányhivatal 

Főigazgató úr is köszöntötte a résztvevőket és az előadókat. Kiemelte a projekt 

hasznosságát, mivel a foglalkoztatási szint növelése kiemelt feladat a 

megyében, amit ez a projekt is hivatott megvalósítani. Hangsúlyozta, 

hogy aki támogatja ezt a feladatot, kiemelkedő részt vállal a megye 

foglalkoztatás-javításán keresztül az itt élő emberek 

mindennapjainak jobbá tételében,  amit ez a megye igazán 

megérdemel.  
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Előadások 

 

1. 

A projekt 2017 évi eredményei, megtett intézkedések. 2018. évi munkaprogram bemutatása – Puskás 

IIdikó Paktumiroda vezető, Nyíregyháza MJV Önkormányzata 

Bevezetőjében ismertette, hogy a Nyíregyházi Foglalkoztatási Paktum első teljes évét zárja, ami 

lehetőséget teremt némi számvetésre, hogy honnan indult, milyen lépéseken keresztül hova jutott el, 

hol tart jelenleg a projekt, hiszen a 2016. október 4-i támogatási szerződés megkötése óta sok minden 

történt. Bemutatásra kerül, hogy halad tovább a projekt 2018-ban.  

Prezentációjában adatok helyett a közösen megélt időszak rendezvényein készült képek kerülnek 

levetítésre. Beszélt arról, ami a jelenlévők számára már jól ismert, hogy a paktum előkészítési 

szakaszában hosszas, mélyreható igényfelmérést, helyzetelemzést végeztek. Kérdőívezéssel, workshop 

rendezvényekkel, fókuszcsoportos ülésekkel, szakértői interjúkon kérdezték meg a munkáltatókat, 

munkaerő-piaci szakértőket. Összefoglalva az interjúk, helyzetelemzések eredményeiről levont 

következtetéseket elmondta, hogy a megkeresett cégek üdvözölték a Paktum-kezdeményezést. 

Elmondásuk alapján hiányoltak egy koordináló szervezetet a rendszerből, aki a vállalkozások, a képző 

intézmények és a közigazgatási szervek tengelyén koordináló szerepet tud betölteni.  

A megkeresettek sajnálatos módon igen komor képet festettek a munkaerő-piaci helyzetről, a 

legfontosabb megállapításaik összefoglalóan:  

1. A munkavállalóknak nagyon alacsony a motiváltsági szintje, még ha a szakképzettségük meg is 
van a feladat elvégzéséhez.  

2. A munkaerőpiac olyannyira hígult, hogy egyre több az olyan munkavállaló, akit semmi nem 
érdekel, nincsenek céljai, és nem is tudja, mit szeretne kezdeni az életével.   

3. Kommunikációs hiányosságaik vannak, még a legalapvetőbb témákban sem tudják magukat 
kifejezni és egyre nagyobb méreteket ölt a funkcionális analfabetizmus. 

4. A dolgozók nem tudnak csoportban dolgozni, nehezen követnek sztenderdeket, egy adott 
munka-folyamatot, sokszor a feladatok megértése is problémás.  

5. A munkabiztonsági előírásokat sem veszik minden esetben komolyan.  
6. Érdekes módon, míg a fiatalok elválaszthatatlanok a mobiltelefonjuktól, sokszor mégis híján 

vannak gyakorlati informatikai ismereteknek, ahogyan a nyelvtudásnak is. 
 

A képzési rendszerrel kapcsolatban pedig elmondták, hogy nem tartják elég gyakorlatiasnak, a képzések 

túl általánosak, inkább egy szakmaterületre készítik fel a fiatalokat, mintsem egy adott szakmára. 

Sokszor a tartalmuk sem megfelelő. Ebben mindenképp javasolnának egyfajta flexibilitást. Ahogy 

javasolnák a szezonális munkaerő-piaci igényeknek az összehangolását is, ami korábban egy működő 

gyakorlat volt itt Nyíregyházán.  Jól tudnák hasznosítani, hogyha az Egyetemnek lenne lehetősége a 

nyelvoktatás erősítésére, valamint egy szorosabb együttműködésre is nyitottak lennének az 

Egyetemmel.   

Mindemellett azért vannak szakképzett, motivált munkavállalóik is, akik 

szívesen tanulnának, és képeznék magukat, de sajnos erre a cégek 

ritkán tudnak saját forrást biztosítani. 

A Kormányhivatal elsődleges prioritása pedig a 

munkanélküliség minél nagyobb visszaszorítása. Erre 

elmennek a források és relatíve kis összeg marad ezeknek 

a továbbképzéseknek a biztosítására.  
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Így tehát remélik, és a paktumszervezet közösen azon dolgozik, azon kell dolgoznia, hogy minél nagyobb 

legyen ez a keret, amit fel tudnak használni más, akár ilyen továbbképző jellegű célokra is.   

Az irodavezető ismertette, hogy ezen hosszas igényfelmérés és vélemények figyelembevételével 

készítették el a Paktum stratégiáját, ami az, hogy magas hozzáadott értéket képviselő ágazatok, 

tevékenységek telepedjenek meg a városban. Ezáltal új, minőségi munkahelyek jönnének létre. Mindezt 

támogatja a paktum projekt helyi termék- és szolgáltatásfejlesztési, valamint befektetés-ösztönzési 

tevékenysége. Az új munkahelyek önmagukban népesség-megtartó és vonzó erőt jelentenek, valamint 

magasabb bérszínvonalat is eredményeznének. Ha magasabb a helyben elkölthető jövedelem, akkor 

növekedne a helyi fogyasztás, valamint a kulturális, közösségi élet is megújulhat azáltal, hogy magasabb 

jövedelemből könnyebben el tudnak jutni az emberek színházba vagy akár étterembe. 

 

Puskás Ildikó tájékoztatja a jelenlévőket, hogy a közös munkát júniusban kezdték egy fórummal, ahol 

elfogadták a Paktum megvalósíthatósági tanulmányát, bemutatták a működési és stratégiai 

dokumentumokat, amiket a Fórum ülést követően az Irányító Csoport el is fogadott. 

Július közepén benyújtásra került az előkészítési szakasz lezárását jelentő támogatási szerződés-

módosítása a Közreműködő Szervezethez, várták, hogy a megvalósítás elkezdődhessen. 

Közben elkezdődött a munkaerő igény bejelentési folyamatának kialakítása, építve a Kormányhivatal 

korábbi foglalkoztatási projektekben szerzett gyakorlati tapasztalataira, és be is építve ezeket a 

tapasztalatokat a folyamatba.  Augusztusban megkezdték a munkaerőigények felvételét, majd augusztus 

végére megérkezett a Közreműködő Szervezettől a támogatási szerződés jóváhagyása és így 

elkezdődhetett a projekt megvalósítási szakasza.  Így augusztus és szeptember folyamán 19 cégtől 69 

munkaerő-igény támogatásáról döntött az Irányító Csoport. 53 fő esetében ez foglalkoztatási irányú, 16 

fő pedig képzésbe is bevonásra kerül. Szeptemberben megtörtént a projekt első helyszíni ellenőrzése, 

megállapítás az ellenőrzés kapcsán nem született. Az igényfelmérési szakaszban tapasztaltak alapján a 

következő Fórum rendezvény fókuszába a képzési rendszert helyezték, ahol bemutatta tevékenységét a 

Szakképzési Centrum és a Nyíregyházi Egyetem. Szóba került a gumiipari szakképzés, amit szeretnének a 

nagyvállalatok, ha újra indulna.   Újra elhangzott, hogy nagyobb flexibilitásra lehet szükség a képzési 

oldalon, egyrészt a képzések tartalmára vonatkozóan, másrészt pedig az induló képzések létszám-

korlátozását illetően.  Nagyon fontos, hogy ezek a képzések gyakorlatorientáltak legyenek.  

Ezek a felvetések olyannyira nyitott fülekre találtak, hogy Főigazgató Asszony meghívására egy 

goodworks rendezvény keretében októberben már a Szakképzési Centrumban ültek össze a 

nagyvállalatok és szakképző intézmények vezetői, hogy közösen próbáljanak választ találni, hogy lehetne 

ennek a két oldalnak az együttműködését erősíteni. Mit lehet azért tenni, hogy a diákok jobban 

megismerjék a vállalati igényeket. Itt újra hangsúlyosan felmerült a gumiipari szakképzés kérdésköre, 

ami mint kiderült, több egyeztetés után egészen a kerettanterv elkészítéséig  jutott, de a képzés 

elindulása mégis meghiúsult, melynek okára nem sikerült választ találni. Sajnos ezen az 

egyeztetésen az egyik legnagyobb gumis cég nem tudott jelen lenni.  

Polgármester Úr részt vett a rendezvényen és Ő szorgalmazná ezt a 

továbbiakban is, mert irányába a cégvezetőktől továbbra is olyan 

információk érkeznek, hogy a képzés elindítása indokolt lehet. 

 

November közepén egy toborzórendezvény került 

megrendezésre, Nyíregyháza TOP 150 cégének 

meginvitálásával.  A rendezvény sikeres volt, komoly 
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érdeklődés mutatkozott pék illetve hentes képzést illetően. A paktumiroda vezető bízik benne, hogy ez 

az együttműködési szándék év elején realizálódhat egy munkaerőigény bejelentés formájában. 

November folyamán 120 főre vonatkozó munkaerő-igény érkezett be a Járási Hivatalhoz és a 

Paktumirodához. A beérkezett igények kapcsán úgy érezte az Irányító Csoport, hogy a támogatások 

megítélése nem minden esetben szolgálná a források eredményes és hatékony felhasználását. 

Így a támogatások megítéléséhez érdemes egy szűrőrendszer kialakítása és alkalmazása. A 

Kormányhivatallal, mint konzorciumi partnerükkel számbavették az igénybejelentőkben tapasztalt, 

másrészt pedig általánosságban támogatási szempontból kockázatosként azonosítható körülményeket 

és jogszabályi, illetve egyéb eljárásrendi szabályozás hiányában a Nemzetgazdasági Minisztérium 

állásfoglalását kérték ennek a szempontrendszernek az alkalmazásával kapcsolatban. Ezzel kapcsolatban 

további egyeztetések várhatóak még.  Addig az Irányító Csoport munkaerő-igényről döntéseket nem 

hoz, várhatóan január közepéig. 

 

 Az indikátorszámok teljesülése kapcsán elmondta, a paktum projekt keretén belül álláshoz jutók száma 

indikátorszám 615 fő, ezt kell, hogy elérjék 2021. szeptember 30-ig. A Paktumiroda vezető friss 

információi alapján ez jelenleg 28 fő, arányos teljesítést jelezve. 

Jelen Fórum rendezvényen egy további szereplőjét ismerhetjük meg  a képzési rendszernek, ez pedig a 

Kereskedelmi és Iparkamara lesz. A Kamara szakképzési referense bemutatja a Kamara képzési 

tevékenységét, valamint a pályaorientációs tevékenység kapcsán egy kisfilm kerül levetítésre.   

 

Zárásként Puskás Ildikó a 2018 évi program ismertetésére tért át.  

2018-ban is lesznek Foglalkoztatási Fórum ülések, az igényfelmérés tapasztalataira építve a fiatalok 

megtartásának, vonzásának fontos kérdéskörére fókuszálva. 

Várhatóan tavaszig elindul a projekt keretében a befektetés-ösztönzési, valamint a helyi termék- és 

szolgáltatás-fejlesztési tevékenység.  

 

A helyi termék- és szolgáltatás-fejlesztést Ligetfalvi-Komiszár Eszter fogja menedzselni, a befektetés-

ösztönzési tevékenységet pedig Dankó Gergő. 

Röviden tájékoztatást kaptak a résztvevők a két új tevékenységről. A helyi termék- és szolgáltatás-

fejlesztés keretén belül egy elektronikus felület kerül kialakítása, ami a helyi mestereket gyűjti egy 

adatbázisba. Stratégia kerül kidolgozásra, hogy hogy lehet ezeknek a termékeknek a fogyasztását, 

eladását ösztönözni.  A befektetés-ösztönzés keretében is egy részletes helyzetelemzést megalapozva 

stratégia kerül kidolgozásra, hogy milyen befektetési csoportokat kerülnek megszólításra, milyen 

eszközöket fognak ehhez alkalmazni, és ezek a tevékenységek milyen ütemezéssel fognak megvalósulni.  

 

Elmondta a jelenlévőknek, hogy hamarosan elindul a Paktumiroda honlapja, jövőre is 

várható egy toborzó rendezvény, továbbra is sok helyen ott lesznek a 

sajtóban, két goodworks rendezvényt szeretnének beépíteni a 

programjukba, ami kifejezetten a szociális-gazdaságnak a 

fejlesztését, megismertetését célozza. Ezek a szociális-gazdasági 

szereplők nagymértékben hozzájárulhatnak a hátrányos 

helyzetű munkavállalók foglalkoztatásához, ezáltal pedig a 

munkaerő-piaci integrációjukat tudják segíteni.  
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Még idén megjelenik a Paktum első tájékoztató kiadványa. 

Indul az önfoglalkoztatóvá válási tevékenysége is a projektnek. Terveik szerint 6-8 hónapos képzésekre 

kerül sor, ahol gazdálkodási, jogi, marketing ismereteket fognak tanulni a résztvevők. 

Végül Puskás Ildikó a Paktum Irodavezetője bízva a jövőbeni hatékony együttműködésben megköszönte 

az eddigi közös munkát.  

 

2. 

Kitekintés a TOP-5.1.1-SB1-2016-00001 számú, Foglalkoztatási együttműködések Szabolcs-Szatmár-

Bereg megyében című megyei paktum projektre – Pirint Ákos Paktumiroda vezető, Szabolcs-Szatmár-

Bereg Megyei Önkormányzat 

Irodavezető úr először kronológiai sorrendben bemutatja, hogy a projekt honnan indult és hol tart.  

A kérelem 2016. 03. 31-én került benyújtásra, a támogatási döntés 2016. 06.20-án született, 2016. 09. 

01-én indult el a projekt, és a várható befejezés 2021. 05. 31. 

Beszámol a Paktum eddigi életéről, számszaki alakulásáról. 

Ez a projekt a Nyíregyháza Megyei Jogú Város kivételével a megye minden települését lefedi. 2016. 12. 

14-én volt egy 150 fős projektnyitó rendezvényük, aminek nagyon örültek, hogy nagyon sok 

mikrovállalkozás és nagyvállalat részt vett a rendezvényen. 2017. március 30-án került sor az 

Együttműködési megállapodásuk aláírására.  

Szervezeti tagjaikat igyekeztek úgy kiválasztani, hogy az ne ütközzön NYMJV Paktumának  

paktumtagjaival. 2017. március 31-éig a projekt előkészítési szakaszának zárása megtörtént, majd 2017. 

május 31-éig a kifizetési kérelem hiánypótlása is megtörtént. 

Elmondja, hogy a városhoz hasonlóan 2017. augusztus 31-éig megkapták az irányítási hatóságtól a 

megvalósítási szakasz elindítási engedélyét. Ez azért fontos, mert itt eltelt 5 hónap és ez nagyon hosszú 

idő ahhoz, hogy a munkáltatók előtt hiteltelenné is válhat az egész kezdeményezés, ami reméli nem 

következett be - fontos az időbeliség tartása és a bürokrácia kiküszöbölése - és nem vesztették el a 

munkáltatók és hozzá kapcsolódó szervezetek beléjük vetett hitét. Ezt azért tartották fontosnak, hogy a 

megvalósítási szakasz megkezdése előtt az indulásra már felvett igényekkel rendelkezzenek a szakmai 

megvalósító Kormányhivatal részére.  

Az 5 hónapos csúszás ellenére is fontos volt a kötelező határidők betartása, az első foglalkoztatási 

szerződés megkötése, valamint az első képzés beindítása. Ennek eredményeként 2017. szeptember 25-

én varrónő-képzés indult, egy nyíregyházi munkáltatót sikerült megnyerni, amihez a város is 

kapcsolódott. Jelenleg a megyei és a megyei jogú város paktumán kívül 9 paktum működik. 

Pirint Ákos tájékoztatja a jelenlévőket, hogy a 9 paktum mindegyike az előkészítési szakaszban van, 

remélhetőleg 2018. februárjára a megvalósítási szakaszba fognak érni.  

Ismerteti a Paktum létszámát, jelenleg a Foglalkoztatási Paktum szervezetük 31 tagból áll, most 

csatlakozott 2 új tag. Eddig négy ülésük volt.  

 

Beszámolt a projekt jelenlegi 2017. 12. 15-i állásáról:  

93 munkáltatótól érkezett be igény. Van olyan munkáltató is, aki 

20-30 főt kér. A kért létszámotsikerült feltölteni. Foglalkoztatási 

támogatásra jelenleg 112 fő esetében van munkáltatói 

igényünk. Eddig 28 támogatási szerződés született 

éselindult 31 fő esetében a támogatási szerződések 

megkötése. Kicsit rugalmasabbá kell tenni a 
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folyamatot, kikerülni a bürokráciát, a munkáltatókat szűrni, hogy olyanok ne kerüljenek be, akik nem a 

projekt előírásainak megfelelőek.  

Ismertette a munkáltatói igények által felmerült képzéseket: varrónő, cipőfelsőrész készítő, 

húsfeldolgozó, CNC gépkezelő. A húsfeldolgozó képzés majdnem beindult, a munkáltatók visszavonták 

igényüket, (5 munkáltató jelezte a húsfeldolgozói képzés igényét, és utána alkalmazná is a végzett 

dolgozót, a gyakorlati helyet is biztosították volna) sajnos a felvételi eljárás során nem felelt meg a 

felhozatal a munkáltatói feltételeknek. A munkáltatóknak is tudomásul kell venni, hogy ez az 

emberállomány áll rendelkezésünkre, ezt kell elfogadni, sajnos nincs más, velük kell dolgoznunk.  

Leggyakoribb munkaerőigények munkakörök szerint: varrónő, szerkezetlakatos, kőműves.  

De szinte minden ágazatban munkaerőhiánnyal küzdünk.  

 

A Paktumiroda vezető összefoglalta a pár hónap tapasztalatait és három olyan dolgot emelt ki, ami a 

zavartalan és hatékony együttműködéshez elengedhetetlen:  

Az első az időbeliség (minden azonnal kell, ami sajnos nem valósulhat meg), itt lép be ismét a már 

említett bürokrácia. Meg kell szokni, hogy a hivatalok jogszabálytól – jogszabályig dolgoznak, mindennek 

van egy átfutási ideje, ezeket tudomásul kell venni, a „tegnapra”, az nem fog menni. Munkáltatóknak is 

meg kell tanulni előre gondolkodni. Nagyon sok munkáltatónál tapasztalható, hogy nincsenek hosszú 

távú terveik, nem tudják 1-1,5 évre előre megmondani azt, milyen munkaerő-igényeik lesznek, milyen 

szakképzésbe szeretnének belefogni. Kivétel ez alól azok a cégek, ahol komoly humánerőforrás-

menedzsment működik, ők ezeket tudják és prezentálták is a megyei paktum felé. De természetesen 

nem csak a nagyvállalatok felé kell koncentrálnunk, hanem a mikro- kis és középvállalkozások felé is. 

Beszélt a pénzügyi és humán forrásokról. 

Kiemelte az együttműködés fontosságát. A megyei paktumnak ernyőszervezeti feladata van, hogy a helyi 

paktumokat, illetve a megyei jogú város paktumát összefogja. A paktum és a vállalatok összefogásának 

fontosságáról beszélt. Elindul egy folyamat és elhal volt arra példa, hogy elindult az együttműködés, de a 

paktumiroda kérésére a cég hónapokig nem reagált,  többszöri megszólítást követően sem. Sajnos 

ezekkel a munkáltatókkal nem tudnak együtt dolgozni. A munkáltatók részéről is kellő rugalmasságot 

szeretnének kérni, nem csak a Kormányhivataltól.  

Bízik a kellő komolyságú együttműködésben, mert akkor valóban tudják emelni a megyei foglalkoztatási 

színvonalát és nem fognak elvándorolni a fiatalok, akár haza is tudjuk őket csábítani.  

Végezetül Pirint Ákos paktumiroda vezető megköszönte a figyelmet. 

 

 

3. 

A Kamara szakképzési tevékenysége – Sarkadi Zsolt szakképzési referens, 

Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkamara 

Bevezetésként a kamarai feladatokat ismerteti átfogóan a 

jelenlévőkkel. Számos területen végeznek olyan tevékenységet, 

ami a vállalkozásokat segíti, melyek az üzleti partnerközvetítés, 

a kereskedelem-fejlesztés, a Széchenyi hitelprogram, a 

Békéltető testület működtetése, a szakmai rendezvények 

szervezése, az általános gazdasági, jogi tanácsadás, az 

építőipari regisztráció, a gazdálkodó szervezetek 
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regisztrációja, a kiadványok megjelentetése, és a szakképzési tevékenység. 

 

Ma a szakképzési tevékenységet részletezi: a tanulószerződések megkötése, ellenőrzése; a 

tanulószerződéses tanácsadói rendszer működtetése; a gyakorlati képzőhelyek nyilvántartása, 

felügyelete és kétszintű ellenőrzése; az együttműködési megállapodások ellenjegyzése; a 

pályaorientációs tevékenység; az iskolarendszerű és iskolarendszeren kívüli (felnőtt)képzés vizsgáinak 

kamarai felügyelete; javaslattétel a vizsga elnökére és tagjaira. Emellett a szintvizsgák lebonyolítása, a 

megyei fejlesztési és képzési bizottság munkaszervezeti és elnöki feladatainak ellátása, a mesterképzés 

és vizsgáztatás, a Szakma Kiváló Tanulója Verseny szervezése. 

 

A tanulói szerződés megkötésének lehetőségeiről beszélt.Megyénk tanulmányi szerződések kötése terén 

a 3. helyen áll, a meglévő 3200 tanulmányi szerződésével. Ami egy kicsit szomorú, hogy a TOP 100-ban 

lévő cégeknek ebből az összdarabszámból mindössze 190 db tanulmányi szerződés van. Sajnos, ez 

minimális. Elsősorban mikro- kis- és középvállalkozások kötnek tanulmányi szerződéseket. Ehhez van egy 

tanácsadói hálózatuk, akik folyamatosan állnak a gazdálkodó szervezetek rendelkezésére. Két feladatuk 

van: egyrészt a meglévő cégekkel a kapcsolattartás, illetve próbálnak új cégeket bevonni a rendszerbe. 

Tanulószerződésekhez kapcsolódik a gyakorlati képzőhelyek száma és minősége. Ezek azok a helyek ahol 

a tanulók a gyakorlati feladataikat végzik.  

Elemzi a gyakorlati képzőhelyek működését. 2017. 10. 31-én 344 gazdálkodó szervezet 452 gyakorlati 

képzőhelye szerepelt a kamara nyilvántartásában. Két évvel ezelőtt ez a szám elérte a 600-at. 

Pályaorientáció során osztályfőnöki órák, üzemlátogatások, tájoló program és saját rendezvények 

szervezése mellett pályaorientációs kiadványokról is gondoskodnak. Ezt a tevékenységüket bővebben 

egy kisfilmmel szemlélteti. Elmondta, a pályaorientáció során a tapasztalat, hogy nem csak a fiatalokat 

kell megkeresni, hanem a szülőket is, ezért van a kamarának egy hivatalos facebook oldala, ahol a szülők 

is tájékozódhatnak. 

Sarkadi Zsolt ismertette a szakmai záróvizsgák menetét is. Beszélt a vizsgáztatási összetételről. Vannak 

olyan szakmacsoportok, ahol kevés szakképzett oktató van. Könnyűipar, faipar, nincs szakember a 

vizsgabizottságban, a Dunántúlról kell szakembert hozniuk egy-egy szakvizsgára. 

Ismertette a szintvizsgák rendszerét. Itt gyakorlati tudásukról adnak számot a diákok. A diákok és 

oktatóik meglátják hol tart a tudásuk. Ez a vizsga gyakran a lemorzsolódások színtere. Egy szélsőséges 

példával érzékeltette mindezt. Szeptemberben 30 fővel indult egy képzés, fél év múlva februárban 9 fő 

szintvizsgázott, a 3. év végén a 9 főből 1 fő szakmunkásvizsgázott. 

Beszélt a Megyei Fejlesztési és Képzési Bizottság munkájáról. A bizottság célja, hogy szabályozzák a 

képzések beindítását, meghatározzák, melyek azok a szakmák, amikre szükség van és melyek, amire 

kevésbé. Ez alapján kategorizálják a szakmákat, ahol 20 hiányszakma került meghatározásra. 

Hiányszakma választása esetén ösztöndíjat kapnak a diákok. Ha tanulmányi szerződést 

köt a diák és a tanulmányi eredménye is jó, akár 50-60 eFt-ot is vihet haza 

havonta. Ez a mi térségünkben nem kis segítség a családoknak. Bizonyos 

hiányzási szint fölött viszont nem kapják az ösztöndíjat a diákok.  

Ezek hatására érezhető a diákok hozzáállásának a javulása.  

A bizottság kidolgozza a szakmai fejlesztési koncepciót, 

szakmai tanulmányokat készítenek, mely igazán hasznosak 

a szakképzési szereplők számára. Ezek elérhetőek a 

kamara honlapján.  
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Hangsúlyozta a mestervizsga szerepét, ami olyan szakembereket érint, akik már hosszabb ideje 

dolgoznak a szakmájukban. Ennek a vizsgának három (pedagógiai, szakmai, vállalkozási) területen, 

írásbeli, szóbeli, gyakorlati része van. Amikor mindezt teljesíti, mesteri címet kap. Régen ennek sokkal 

nagyobb jelentősége volt, ha valaki mesteri címmel rendelkező szakember volt. Most aktuális a 

szakképzési törvény módosítása, mivel a gyakorlat az, hogy a mestervizsgát végző szakember kimegy 

külföldre, és nem itthon hasznosítja a megszerzett tudását és tapasztalatát. 

Tájékoztatást kaptak a jelenlévők az SZKTV tanulmányi versenyek működéséről. 

Kevés országos döntőbe jutott tanulója van a megyének. Ismerteti azokat a szakmákat, ahol 2008-2017 

között országos helyezéseket értek el tanulóink: férfi szabó, magasépítő technikus, elektronikai 

technikus, géplakatos, szerszámkészítő, mechatronikai műszerész szakmákban. 

Sok olyan szakma van, ahol nincs megfelelő képesítésű felkészítő tanár. Az is probléma (kapjuk a jelzést 

az iskoláktól), hogy a pedagógusok nagyfokú leterheltsége mellett nincs idő a gyerekek szakmai 

versenyre történő felkészítésére. 

Beszélt a World Skills (2017-ben), valamint az Euro Skills (2018) versenyekről, amik tulajdonképpen a 

szakmák európai és világbajnoki versenyei. Itt Magyarország szép eredményeket szokott elérni. Ez 

azoknak a diákoknak, akik ide kijutnak, a szakmai fejlődésen kívül óriási élményt, tapasztalat-szerzést 

jelent. 2018-ban Budapesten kerül megrendezésre a Euro Skills verseny. Ennek van egy facebook oldala: 

euroskills2018budapest, ahol az előkészületekről, felkészülésről értesülhetnek a diákok, tanáraik és 

természetesen a szülők. Bíznak abban, hogy itt jó eredmények fognak születni és Szabolcs-Szatmár-

Bereg megyéből is jutnak majd be diákok erre a versenyre. 

Sarkadi Zsolt megköszönte a figyelmet.  

 

Szakmárium kisfilm levetítése a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkamara 

pályaorientációs tevékenységéről:  

Megtekintésre került a szakmák világáról készült kisfilm. 

 

Előadásokkal kapcsolatos észrevételek, javaslatok: 

Gurbánné Papp Mária, Szakképzési Centrum, főigazgató 

Sarkadi Zsolt azon mondatára reagál, hogy a tanárnak nincs ideje felkészíteni a gyereket a versenyre. 

Felhívja a figyelmet, hogy a Szakképzési Centrum diákjai közül 4 szakmában is  1. helyezést hoztak. A 

legjobb ápoló címet is ők hozták el. Itt is a legfontosabb az együttműködés a gazdálkodó szervezet és a 

szakképzési szervezetek között. Azok a gyerekek tudnak felkészülni egy versenyre, akik mögött cégek 

vannak. 

Közösen kell megpróbálnunkmegszerettetni a szakmákat, megértetni, hogy a szakemberekre szükség 

van a jövőnk szempontjából is. Mi nyitottak vagyunk erre.  

 

Szilágyi György, LEGO, Recruitment Manager 

Nagyon tetszetősek ezek a kezdeményezések. Véleménye az, hogy a 

képzés területén is rendszerben kell gondolkodni. A szakmámnak 

értéke van, amiért pénzt kapok, amiért jól fogom érezni 

magam a világban. Egyénileg és csapatban dolgozni is meg 

kell tanítani a fiatalokat. Sok olyan dolgot meg kell 

tanulniuk, ami szakmafüggetlen, bizonyos 
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kompetenciákra minden munkáltatónál szükség van. Az orientáció mellett a szemléletformálásra is oda 

kell figyelni. Meg kell értenie, hogy ha bekerül egy nagy céghez, neki ott mi lesz a szerepe. Amit kiad a 

kezéből, azért ő a felelős, a saját felelősségét is meg kell tanulnia. A szülőkkel is meg kell értetni ennek a 

fontosságát. Középiskolában a legcélszerűbb mindezt hangsúlyozni, de már általános iskolában is 

elkezdhető mindez. Számukra fontos a közösségi szerepvállalás, a helyi dolgozók és helyi közösségek 

bevonása fontos annak érdekében, hogy a gyerekek megtanulják mit jelent örömmel építeni, valamint 

örömmel alkotni, és közben mennyi mindent lehet tanulni.  A Build the Space rendezvényük fő témája az 

űrkutatás volt, melyen összekötötték az építést és a játékot a tudománnyal, saját kollégái is jelen voltak 

és részesei voltak ennek a rendezvénynek. Véleménye szerint ez az igazi bevonás, orientáció, ha a gyerek 

a szülőtől hallja azt, hogy jó dolog alkotni. 

 

Szabó István, Szabolcs-Szatmár-Bereg Megye Közgyűlés, alelnök 

Kamarai előadás mondata és erre a mondatra a Szakképzési Centrum észrevétele a felszólalásom 

témája. A ma még az iskolapadban ülő fiatalok meghatározóak a jövő munkaerő-lehetőségének 

szempontjából. Nyilván más-más módszerek szükségesek a ma munkanélküliként élő felnőttek 

munkaerőpiacra történő visszavezetésére, illetve a fiatalok munkaerő-piacra történő kilépésének a 

felkészítésében. A gyerekekkel való foglalkozás többtényezős dolog.  

Nagyon hasznos dolognak tartom a munkáltatók és a pályaválasztás előtt állók egymáshoz való 

közeledésére tett javaslatot. Több évtizedes tapasztalat azt mutatja, hogy a szakképzés rugalmasabbá 

tétele szempontjából nagyon fontos a pedagógusoknak és az üzleti szférának az egymáshoz közelítése. 

Úgy érezhetjük, hogy a szakképzéssel foglalkozó pedagógusok üzleti szférával kapcsolatos tapasztalatai, 

ebből adódóan a gyerekek munkaerő-piaci felkészítései során vannak nagyon fontos tanulnivalói. Azok a 

szakoktatók, akik évtizedes rutinnal végzik a feladatukat, bizony nagyon távol vannak a valóságtól. 

Hiányosak a tapasztalataik, nem tudják megadni a fiataloknak azt a felkészültséget, ami szükséges a 

munkaerő-piacra történő kilépésükhöz. Nem csak a szakoktatókra szűkíteném ezt le, hanem a 

közoktatásban résztvevőkre is ki kell terjeszteni, mivel azokról a diákokról, korosztályról van szó, akik 

attitűd (példa) követőek. Az otthonról és az iskolában kapott példát követik. 

Sokszor nem segíti őket hozzá, hogy „acélos” hozzáállással tudják ellátni azt a követelményt, amit egy 

versenyszféra állít eléjük. A Paktumnak ismerjük a céljait, az eszközrendszerét, ezt nagyon fontos 

hozadékának látom, hogy elindult ez az interaktivitás, és mind mélyebben az egyes funkciók 

megismerése, amiknek szerepe van a munkaerő-piaci feladatokban, mind mélyebbre mennek az egymás 

feladatainak megismerésében és egymást elláthatják olyan információkkal, melynek eredményeképpen 

a munkavállalói lehetőségek gyarapodnak, illetve a munkáltatói igények nagyobb minőségben 

elégíttethetnek ki.  

 

Gurbánné Papp Mária, Szakképzési Centrum, főigazgató 

Semmi olyat nem mondott elnök úr, ami ismeretlen lenne számomra. 

Sajnos ismerem a problémát, ugyanarról beszélünk. Azért kértem a 

segítséget és a szorosabb együttműködést, mert sajnos a KKV-k az 

aktívabb szereplők ebben, szeretnénk a nagyvállalatok aktívabb 

együttműködését. 

 

 


